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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Sindicalistii Cartel Alfa anunta o actiune de protest sambata, in perioada in care 

se desfasoara Congresul PNL 

• BNS: Cresterea salariului minim cu 8% e absolut nesemnificativa fata de cresterea 

preturilor la energie. E un gest simbolic 

• Primul aviz in comisii pentru programul "Anghel Saligny" - favorabil. Prelungirea 

termenului de raport, respinsa 

• Liderii din HoReCa discuta marti problemele industriei, in cadrul Conferintei 

Nationale a Industriei Ospitalitatii 

• Conferinta despre promovarea produselor romanesti, sustinuta marti de catre 

ministrul Agriculturii 

• Certificatul verde COVID, obligatoriu in zonele unde incidenta este de peste 3 la 

mie 

• Sorin Cimpeanu anunta ca certificatul digital nu este o regula aplicabila in scoli: 

Se discuta si o posibilitate de extindere a testarii 

• Buget imens pentru ”Loteria de Vaccinare”: 15 milioane de lei oferiti pana la 

sfarsitul anului celor ce se imunizeaza 

• Nelu Tataru spune ca multe state din UE se tem ca romanii si bulgarii ar putea 

perpetua epidemia: Bagatelizam tot ce inseamna pandemie 

• Noi vesti importante pentru romanii care lucreaza in strainatate! Raluca Turcan a 

facut anuntul: ‘Am facut un pas important pentru a ne asigura ca drepturile sunt 

recunoscute si respectate’ 

• Turcan: 189 de ocupaţii inca prezente in Codul ocupatiilor nu se mai practica / 

Codul, cu mult depasit de realitatea din piata / Ce ocupatii nu mai sunt practicate 

si care sunt cele care ar urma sa fie incluse in cod 
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• Raluca Turcan anunta o noua revolutie pentru bugetari: salariile si accesul la 

birou, monitorizate printr-o cartela speciala 

• Vom imprumuta mai multi bani. Necesarul brut de finantare urca cu 4,2 miliarde 

lei, in urma rectificarii bugetare. PNRR va creste mai mult datoria 

• Doar 28% dintre contribuabili si-au conectat casele de marcat la sistemul ANAF, 

iar termenul limita este 30 noiembrie: „Nu exista dorinta din partea 

contribuabililor, lasa pana in ultimul moment si se asteapta sa se amane termenul, 

dar risca sa fie amendati“ 

• USR PLUS: Senatorii PSD, PNL si UDMR au votat astazi impotriva transparentei / 

Initiativa legislativa pentru transparenta decizionala a fost respinsa 

• PSD incepe sa stranga semnaturi de la cetateni pentru plafonarea preturilor la 

energia electrica 

• USR PLUS cere Curtii Constitutionale sa dezbata mai repede sesizarea privind 

motiunea de cenzura 

• PSD anunta ca va depune propria motiune de cenzura daca cea trimisa de USR 

PLUS va fi respinsa de Curtea Constitutionala 

• AUR intra in greva parlamentara pe termen nelimitat: "Este singurul mod in care 

putem atrage atentia asupra acestui abuz" 

• Cine este noul sef al Garzii Nationale de Mediu, numit de premierul Florin Citu: 

inginer silvic si fiu de primar PNL 

• BREAKING | Liviu Dragnea anunta ca are un nou partid: 'Alianta pentru Patrie, un 

partid animat de patriotismul economic' 

• Educatie si sport pentru dezvoltarea durabila. Visul lui Ivan Patzaichin ca oamenii 

sa poata vasli pe Dambovita poate deveni realitate 

• In sfarsit, pe primele locuri in UE: Romania sta mai bine decat tarile din Vest la 

numarul de angajate cu studii in IT&C. In 2020, femeile reprezentau 27% dintre 

angajatii cu studii in IT&C din Romania, a cincea cea mai mare pondere dintre 

statele membre UE. Media europeana a fost de circa 17% 
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• Seful Statului Major al Apararii, la Comitetul Militar al NATO, in Grecia. Discutii 

despre terorism, razboi hibrid 

• Presedintele Iohannis participa la Adunarea Generala a ONU; marti va sustine 

interventia nationala 

• Burse de studiu la liceu in SUA: Liceenii din Romania se pot inscrie pentru bursa 

Future Leaders Exchange Program (FLEX) pana pe 15 octombrie, pentru a invata la 

un liceu american si a locui la o familie americana in anul scolar viitor 

• Universitatea Politehnica din Bucuresti va gazdui prima editie a Saptamanii 

Mondiale a Francofoniei Stiintifice 

• Romania se retrage de la cea de-a 20-a aniversare a Conferintei Antisemitismului, 

boicotata de Israel si SUA 
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• Sindicaliștii Cartel Alfa anunţa o acţiune de protest sambătă, in 

perioada în care se desfăşoară Congresul PNL 

Sindicaliştii din cadrul confederaţiei Cartel Alfa anunţă că vor organiza o acţiune de 

protest la adresa Guvernului sâmbătă, în perioada în care se va desfăşura Congresul PNL 

la care sunt aşteptaţi 5.000 de delegaţi. Acţiunea va fi precedată de proteste care vor 

avea loc la nivel judeţean, până vineri, relatează News.ro. 

„Pe data de 25 septembrie 2021, va avea loc o acţiune de protest în timpul congresului 

PNL pentru a le reaminti membrilor partidului care încă ocupă birourile din Palatul 

Victoria că a guverna înseamnă a lua măsuri pentru creşterea bunăstării cetăţenilor, a 

tuturor cetăţenilor, nu doar a celor 1% care câştigă peste 3000 euro. Mai concret, va 

avea loc o acţiune de distribuire de materiale informative privind revendicările 

lucrătorilor, cerându-le delegaţilor ca intervenţiile şi deciziile din cadrul congresului să 

aibă prioritar în vedere agenda cetăţenilor şi obiectivul bunăstării generale”, au anunţat, 

luni după-amiază, printr-un comunicat de presă, oficialii Cartel Alfa. 

Potrivit acestora, acţiunea din ziua Congresului PNL va fi precedată de proteste 

organizate la nivel local, până vineri, 24 septembrie, şi va fi urmată de un miting în Piaţa 

Victoriei, programat pentru 7 octombrie, cu ocazia Zilei Internaţionale a Muncii Decente. 

Membrii de sindicat solicită în continuare creşterea valorii salariului minim şi „adoptarea 

unui calendar clar de majorări pentru ca într-un interval rezonabil de timp de trei ani, 

salariul minim să ajungă la valoarea coşului minim de consum pentru un trai decent”, 

deblocarea negocierilor colective prin modificarea Legii dialogului social, „stoparea 

creşterii aberante a preţurilor la energie”, aplicarea integrală a legii 153/2017 privind 

salarizarea în sectorul public şi „pensii echitabile”. 

„În loc de dialog, Guvernul Cîţu a ales atacurile şi campaniile de delegitimare a mişcării 

sindicale, catalogând sindicatele drept structuri «mafiote», iar preşedintele, în ciuda 

apelurilor repetate, a refuzat şi ignorat sistematic rolul de mediator pe care Constituţia i-

l impune. Lupta acerbă pentru a pune mâna pe resursele publice a deturnat cu totul 

acţiunea guvernamentală către interese personale şi pentru satisfacerea clientelei proprii 

de partid. Abuzul de putere se manifestă la toate nivelurile şi a acaparat toate instituţiile 

statului.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 septembrie 2021 5 

 

Acţiunile anti-cetăţeni – sărăcirea populaţiei prin îngheţarea veniturilor şi pensiilor, 

explozia necontrolată a preţurilor, destructurarea serviciilor sociale şi subfinanţarea 

serviciilor publice – sunt cu atât mai cinice cu cât la nivel european, prin preşedinte 

Iohannis, România s-a angajat să orienteze eforturile de revenire din criza sanitară prin 

politici centrate prioritar pe bunăstarea cetăţenilor, creşterea veniturilor şi reducerea 

inegalităţilor sociale”, susţin sindicaliştii de la Cartel Alfa. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• BNS: Creşterea salariului minim cu 8% e absolut nesemnificativă faţă 

de creşterea preţurilor la energie. E un gest simbolic 

BNS: Această variantă de creștere a salariului minim nu are niciun fundament 

Bugetul statului, principalul câștigător în urma unei majorări a salariului minim 

Propunerea premierului Cîțu de majorare a salariului minim brut cu 8% ar avea un 

impact „absolut nesemnificativ” asupra venitului net al unui angajat plătit cu salariul 

minim, comparativ cu creşterea preţurilor la energie suportate de salariaţi, a declarat, 

luni, preşedintele Blocului Naţional Sindical, Dumitru Costin. 

„O creştere de 8% a salariului minim, fără acea corelare făcută în Codul Fiscal (creşterea 

deducerii personale a angajaţilor cu salariul minim, n.r.), ar avea un impact absolut 

nesemnificativ, un gest simbolic, care nu va produce un impact semnificativ asupra 

venitului net al unui salariat”, a declarat Dumitru Costin, pentru Agerpres. 

Prim-ministrul Florin Cîţu a menţionat, la finalul săptămânii trecute, că ia în considerare 

majorarea salariului minim brut cu 8%, iar creşterea acestuia ar putea fi realizată de la 1 

noiembrie sau de la 1 decembrie 2021. 

BNS: Această variantă de creștere a salariului minim nu are niciun fundament 

Liderul BNS a apreciat că varianta Guvernului de creştere a salariului minim cu 8% nu 

reprezintă o abordare serioasă, deoarece nu are fundamentul unui mecanism de calcul. 
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„În opinia noastră propunerea de creştere cu 8% e o abordare neserioasă a subiectului 

de stabilire a salariului minim pe economie. De 5 luni Comisia Europeană cere României 

să pună la punct un mecanism transparent, predictibil, echilibrat, pentru stabilirea 

salariului minim. Când zic mecanism nu ne referim la o formulă de calcul. Formula de 

calcul este o parte a soluţiei. Această variantă de creştere de 8% este neserioasă pentru 

că nu are niciun fundament. Pe ce stă această creştere de 8%? Constatăm din nou că e 

din burtă. 

Guvernul Orban a venit cu o formulă de calcul pe care a propus-o partenerilor sociali şi 

pe baza căreia s-a stabilit salariul minim pe economie pentru 2020. Guvernul Cîţu vine şi 

spune că formula lui Orban n-a fost bună şi vine cu altă formulă de calcul. Acum, acest 

8% nu se înscrie nici măcar pe formula lor de calcul din decembrie anul trecut. Acelaşi 

Guvern vine acum cu o altă formulă de calcul. Deci trăim într-o perioadă stranie în care 

din an în an venim cu alt format de mecanism de determinare salariului minim”, a 

menţionat Dumitru Costin. 

Bugetul statului, principalul câștigător în urma unei majorări a salariului minim 

Preşedintele organizaţiei sindicale susţine că majorarea salariului minim, în lipsa creşterii 

deducerii personale, va servi doar alimentării bugetelor statului. 

„Dacă mergem doar pe varianta de creştere a salariului minim brut, principalul câştigător 

al acestei decizii politice este bugetul de stat şi bugetul asigurărilor sociale, şi nu 

cetăţeanul, care are nevoie, înainte de toate, de venituri salariale nete un pic mai mari, 

pentru a atenua creşterile de preţuri la bunuri şi servicii", a afirmat Dumitru Costin. 

Nu în ultimul rând, liderul BNS a apreciat că aplicarea creşterii salariului minim din 

noiembrie sau decembrie, în loc de ianuarie, are scopul creşterii încasărilor la buget. 

„Devansarea momentului creşterii salariului minim nu este o măsură cu impact social, ci 

mai degrabă o măsură prin care vrea să facă mai multe venituri pe final de an, pentru că 

va avea şi cheltuieli suplimentare pentru măsurile de protecţie socială cu consumatorul 

vulnerabil”, a încheiat Dumitru Costin. 

(Sursa: Digi 24) 
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• Primul aviz în comisii pentru programul "Anghel Saligny" - favorabil. 

Prelungirea termenului de raport, respinsă 

Biroul permanent al Senatului a respins, luni, solicitarea preşedintelui Comisiei de buget-

finanţe, Claudiu Mureşan, de prelungire cu o săptămână (29 septembrie) a termenului 

de depunere a raportului la OUG 95/2021 pentru aprobarea Programului naţional de 

investiţii "Anghel Saligny", după ce Comisia de energie a acordat primul aviz favorabil, 

fără amendamente, actului normativ. 

"PSD şi PNL au votat cot la cot să meargă pe repede înainte cu PNDL 3, în ciuda faptului 

că în Comisia de buget-finanţe, în urma analizei proiectului care a fost depus, au fost 

evidenţiate elemente ce aveau nevoie de mai multă informaţie. Sunt lucruri care scârţâie 

rău de tot în acest PNDL 3. (...) Nu avem niciun mecanism de control care să ne asigure 

că nu vom cădea în PNDL 1 sau 2 şi să avem aceleaşi abuzuri ale primarilor. Practic, 

astăzi, USL a spus primarilor în Biroul permanent: 10 miliarde de euro, pe repede înainte, 

îi veţi avea. Noi continuăm să susţinem că pentru dezvoltarea locală este nevoie de o 

bună gestiune a banului public şi asta nu se poate face decât printr-un program gândit, 

discutat în detaliu şi nu trecut prin Parlament precum gâsca prin apă după ce a trecut 

prin Guvern precum gâsca prin apă, ignorându-se toate observaţiile şi propunerile pe 

care USR PLUS le-a avut", a afirmat liderul grupului USR PLUS, Radu Mihail, după şedinţa 

Biroului permanent al Senatului, citat de Agerpres. 

El a precizat că nu ar fi fost depăşit termenul de adoptare tacită a actului normativ - 5 

octombrie, solicitarea fiind menită "să asigure timpul necesar pentru exprimarea tuturor 

punctelor de vedere şi primirea informaţiilor necesare din partea Guvernului". 

Preşedintele Senatului, Anca Dragu, a explicat că senatorii USR PLUS vor depune 

amendamente în cadrul Comisiei pentru buget. 

"Vrem ca aceşti bani să ajungă într-adevăr la autorităţile locale în proiecte care să facă o 

diferenţă în viaţa oamenilor şi nu să ajungă în buzunarele unor firme de partid cum de 

altfel s-a întâmplat. Suspiciunea noastră se bazează pe nişte fapte concrete, nu este o 

suspiciune din senin. Vrem să introducem un amendament prin care Guvernul să vină cu 

o actualizare a Strategiei fiscal-bugetare pe termen mediu şi să arate cum face loc 

pentru aceste 50 de miliarde de lei în Strategia fiscal-bugetară pe termen mediu, pentru 

că acest lucru nu l-am văzut şi trebuie să înţelegem de unde vin banii, cum 

facem finanţarea, care este impactul asupra deficitului.  
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Sunt lucruri foarte serioase care au fost tratate cu superficialitate. Mă bazez pe 

responsabilitatea parlamentarilor şi când vorbim de 50 de miliarde de lei pe care îi 

punem în pixul unui ministru trebuie să ne asigurăm că luăm toate măsurile pentru ca 

aceşti bani să nu fie risipiţi", a adăugat Anca Dragu. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

• Liderii din HoReCa discută marţi problemele industriei, în cadrul 

Conferinţei Naţionale a Industriei Ospitalităţii 

Organizaţia Patronală a Hotelurilor şi Restaurantelor din România (HORA) organizează, 

marţi, cea de-a cincia ediţie a Conferinţei Naţionale a Industriei Ospitalităţii. 

Reuniunea organizată de HORA reprezintă cel mai important eveniment de afaceri 

dedicat industriei ospitalităţii şi reuneşte antreprenori din domeniul HoReCa, autorităţi 

locale şi specialişti din industrii conexe. 

Printre participanţi sunt aşteptaţi preşedintele HORA - Ion Biriş, vicepreşedintele 

organizaţiei - Daniel Mischie, preşedintele Federaţiei Industriei Hoteliere din România - 

Călin Ile, managerul general regional al Glovo pentru Europa de Sud-Est - Victor Răcariu, 

fondatorul Grupului City Grill - Dragoş Petrescu, fondatorul 5 to go - Radu Savopol sau 

viceprimarul Bucureştiului - Stelian Bujduveanu. 

Participanţii urmează să participe la dezbateri pe mai multe teme esenţiale din domeniul 

indutriei HoReCa, precum forţa de muncă, fiscalitatea, administraţia, măsurile împotriva 

pandemiei. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Conferinţă despre promovarea produselor româneşti, susţinută marţi 

de către ministrul Agriculturii 

Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, Adrian Oros, susţine, marţi o conferinţă de 

presă, cu tema promovării produselor agricole şi alimentare româneşti. 
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Potrivit ministerului de resort, printre subiectele ce vor fi abordate în cadrul conferinţei 

se află: schemele de calitate pentru produsele agricole şi alimentare, garantarea calităţii 

produselor alimentare şi noul ordin privind schema de calitate "Reţeta consacrată". 

Schema "Reţeta Consacrată" a devenit realitate, pentru procesatorii şi consumatorii 

români, în 2014, şi reprezintă produsul alimentar românesc fabricat cu respectarea 

compoziţiei utilizate cu mai mult de 30 de ani înainte de data intrării în vigoare a 

Ordinului privind atestarea produselor alimentare obţinute conform reţetelor consacrate 

româneşti. 

Anul trecut, Adrian Oros preciza, într-o conferinţă de presă, că schemele de calitate 

reprezintă "modalitatea de a promova produse româneşti, o modalitate inteligentă prin 

care nu poate nimeni să te acuze şi să intri în procedura de infringement". 

"Acest lucru trebuia făcut de mult. Pe lângă faptul că ocoleai infringementul puteai 

accesa bani pentru promovare, dacă promovai aceste scheme de calitate naţională. Deci, 

avem 'schema de calitate premium', 'schema de calitate garantată' şi 'schema de calitate 

reţetă consacrată' sau 'reţetă veche'. De asemenea, zilele trecute am început demersurile 

pentru 'schema de calitate produs local' şi 'produs etic'", a spus oficialul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Certificatul verde COVID, obligatoriu în zonele unde incidența este de 

peste 3 la mie 

Certificatul verde devine esenţial pentru locuitorii din zonele unde incidenţa COVID a 

depăşit 3 la mie. Şi locuri în care nu au acces decât persoane vaccinate: în cluburi, baruri 

sau săli de jocuri. Două judeţe sunt deja în acest scenariu: Satu Mare şi Ilfov. Dar lucrurile 

se agravează în toată ţara. Şi în București s-a ajuns la 2,57 la mie, dar în comunele din jur 

incidența e mult mai mare. În Afumați, de exemplu, e de 5,94. Noile reguli de protecţie şi 

prevenire a răspândiri noului coronavirus, care impun folosirea certificatului verde 

COVID, sunt iportante pentru a preveni carantina în primul rând, adică incidenţa de 

peste 6 la mie.  
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În Afumați, pe vânzătorii din magazin nu i-a deranjat că nu purtăm masca. Nici alți clienți 

nu se protejau şi pare un lucru obişnuit renunţarea la pricipala metodă de procţie: 

purtarea măştii sanitare. 

Primarul comunei Afumați spune că problema numărului mare de cazuri COVID este 

legată de un grup de excursioniști care au dus virusul în localitate. 

Așa se face că, duminică, rata incidenței a urcat la 6 la mie, iar luni școlile au funcţionat 

în online. Doar o zi! Pentru că între timp incidenţa a scăzut sub 6 şi cursurile se mută din 

nou în clase. 

E chestiune ore sau zile să se depăşească incidenţa critică în Afumaţi. După doar trei zile, 

de 6 la mie, elevii rămân să înveţe acasă. În carantină. 

Situația din jurul Bucureștiului se complică de la zi la zi. 

În aceste condiţii, devine esenţială folosirea certificatului verde acolo unde incidența 

este între 3 și 6 la mie. În aceste zone, doar cei vaccinați, testați sau trecuți prin boală 

pot intra în restaurante, cinematografe, pot însoți copiii la locuri de joacă sau folosi 

piscine de interior. 

E nevoie de certificat și pentru nunți, botezuri și alte evenimente, ca și pentru a putea 

participa la cursuri sau conferințe. În schimb, în cluburi, discoteci și săli de jocuri vor avea 

acces doar persoane vaccinate! 

Ilfov, este al doilea județ care trece de incidența de 3 la mie, după Satu Mare, iar alte 

patru județe plus Bucureștiul sunt în scenariul galben. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Sorin Cîmpeanu anunță că certificatul digital nu este o regulă 

aplicabilă în școli: Se discută și o posibilitate de extindere a testării 

Sorin Cîmpeanu, ministrul Educației, a precizat luni seară, la B1 TV, că autoritățile discută 

despre posibilitatea de extinde testarea pentru coronavirus la nivelul școlilor, unde în 

prezent sunt testate doar persoanele simptomatice și cele care au intract în 

contact cu eventuale cazuri confirmate.  
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Oficialul a menționat că măsura certificatului digital „nu este o regulă aplicabilă în școli”. 

„Cu siguranță, nu. În calitate de ministru al Educației, vă spun că nu este o regulă 

aplicabilă în școli. Toate regulile aplicabile în școli sunt în acel «celebru» ordin de 

ministru comun, ministrul Educației – ministrul Sănătății”, a declarat ministrul Educației, 

care a vorbit pe B1 TV și despre menținerea școlilor deschise. 

Întrebat cum vor fi testați profesorii care nu s-au vaccinat împotriva COVID-19, Sorin 

Cîmpeanu a răspuns: „Decizia în acest moment este aceea de testare a tuturor cazurilor 

simptomatice, fie că vorbim de elevi, fie că vorbim de profesori. De asemenea, este de 

testare în mod evident a tuturor contacților direcți ai unor cazuri confirmate. Se discută 

și o posibilitate de extindere a testării tocmai din nevoia de asigurare a măsurilor de 

protecție sanitară în școli. Nu este o decizie clară în acest moment. În momentul în care 

va fi o decizie, ea va trebui anunțată și cunoscută public, dar este o decizie care excede 

competențelor Ministerului Educației, va trebui adoptată la nivel de Guvern și de 

Comitet Național pentru Situații de Urgență”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Buget imens pentru ”Loteria de Vaccinare”: 15 milioane de lei oferiți 

pâna la sfârșitul anului celor ce se imunizează 

Buget imens pentru ”Loteria de Vaccinare”: 15 milioane de lei oferiți pâna la sfârșitul 

anului celor ce se imunizează 

Loteria de Vaccinare constă în extragerea de premii în bani a tuturor persoanelor 

vaccinate cu schema completă FOTO Pixabay 

Cseke Attila, ministrul interimar al Sănătății a semnat luni, 20 septembrie, ordinul privind 

condiţiile de înscriere la Loteria de vaccinare și stabilirea atribuțiilor instituțiilor implicate. 

Conform documentului,, care și-au generat certificatul digital al UE privind COVID-19 pe 

baza CNP-ului și care se înscriu pentru participare în aplicația accesată de pe site-ul 

https://certificat-covid.gov.ro. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 septembrie 2021 12 

 

“În acest context epidemiologic, cu creșteri semnificative ale numărului persoanelor 

infectate cu noul coronavirus, este deosebit de importantă susținerea procesului de 

vaccinare, inclusiv prin acordarea de recompense. Într-o perioadă scurtă, am reușit să 

finalizăm cadrul legislativ pentru aceste măsuri recompensatorii. Odată semnat și de 

ministrul Economiei, actul normativ poate fi publicat în Monitorul Oficial, astfel încât să 

producă efecte”, a declarat Cseke Attila, ministrul interimar al Sănătății. 

Loteria de Vaccinare se va desfășura în perioada 01.10.2021 – 31.12.2021 și constă în 19 

extrageri organizate în zilele de duminică/vineri, pe parcursul a 14 săptămâni, astfel: 

· 14 extrageri, respectiv câte 1 extragere pe săptămână 

· 3 extrageri, respectiv câte 1 extragere în fiecare lună 

· 2 extrageri organizate în săptămâna 14, respectiv în ultima săptămână a acțiunii. 

La Loteria de Vaccinare se acordă un număr total de 1.139 premii, în valoare totală de 

15.000.000 lei, după cum urmează: 

- 81 de premii săptămânale (80 premii săptămânale în valoare de 10 000 lei + 1 premiu 

mare săptămânal în valoare de 300 000 lei); 

- 3 premii lunare, ( câte 1 premiu în ultima săptămână a fiecărei luniîn valoare de 100 

000 lei); 

- 2 premii la finalul Loteriei Programului Național de Vaccinare, în valoare de 500 000 lei, 

respectiv 1 000 000lei. 

Fiecare participant la Loteria de Vaccinare va avea 4 șanse de câștig, respectiv 

posibilitatea de a câștiga 4 premii: 1 premiu în valoare de 10.000 lei sau de 100.000 lei, 1 

premiu de 300.000 lei, 1 premiu de 500.000 lei și premiul cel mare în valoare de 

1.000.000 lei, adică premii în valoare maximă cumulată de 1.910.000 lei. 

Sumele virate către Compania Națională «Loteria Română» — S.A, necesare pentru 

asigurarea fondului de premiere pentru Loteria de vaccinare vor fi asigurate de 

Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului. 

(Sursa: ziare.com)  
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• Nelu Tătaru spune că multe state din UE se tem că românii şi bulgarii 

ar putea perpetua epidemia: Bagatelizăm tot ce înseamnă pandemie 

Consilierul onorific al premierului pe probleme de Sănătate, Nelu Tătaru, a afirmat, luni 

seară, că România tot numără paturile de ATI pentru bolnavii de coronavirus fără a face 

nimic pentru a nu umple aceste paturi. Tătaru reclamă faptul că încă se bagatelizează tot 

ce înseamnă pandemie, în timp ce alte state au ajuns la rate de vaccinare de până la 

80%. Tătaru afirmă că multe state europene se tem că românii şi bulgarii ar putea 

perpetua pandemia, iar în acest context restricţiile nu vor întârzia să apară, anunță 

news.ro. 

Nelu Tătaru s-a referit, luni seară, la Digi 24, la paturile ATI pentru bolnavii de 

coronavirus: "Numărăm paturile, dar fără să facem nimic să nu umplem aceste paturi”. 

Întrebat despre numărul de cazuri de infectare, Tătaru a afirmat: ”Credeţi-mă că numărul 

de cazuri exact nu-l ştie nimeni. La numărul de cazuri declarate, înmulţeam anul trecut 

cu 5 până la 10 anul trecut, ca ştim numărul real de cazuri (...) Faptul că testările se pot 

face şi acasă, cu teste luate din farmacii, faptul că se pot face forme şi mai uşoare de 

boală, iar unii nu le mai declară, ne fac să credem că avem mult mai multe cazuri, chiar şi 

acum. Avem şi în acest moment mai multe cazuri, dar lumea începe să trateze aceste 

cazuri ca pe o gripă sau sunt la siguranţa celor care poate s-au vaccinat sau celor care 

au trecut prin boală sau celor care fac o formă uşoară,", a mai declarat Nelu Tătaru. 

Întrebat dacă în prezent suntem, de fapt, la 10.000 de cazuri, Tătaru a răspuns: "Nu ştiu 

dacă suntem la 10.000, dar nu suntem nici la 4.000". 

Fostul ministru al sănătăţii afirmă că pandemia nu va dispărea dacă nu ajungem la rată 

de vaccinare de 60 – 70 la sută. 

”N-o să terminăm această pandemie dacă nu ajungem la un grad de imunizare de 60-

70%. Imunizarea o putem face prin vaccinare sau prin trecerea prin boală. Mulţi dintre 

cetăţenii noştri aleg să treacă prin boală", a mai precizat fostul ministru al Sănătăţii. 

Tătaru crede că s-ar putea ajunge la restricţii ăpentru cetăţenii români dacă nu ajungem 

la rata de vaccinare din alte state europene. 
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"State europene, prin introducerea unor restricţii, au ajuns la rate de imunizare de 60, 

70, chiar 80%. Noi în aceste momente mergem pe aceleaşi discuţii antivaccinare, 

bagatelizăm tot ce înseamnă pandemie (...) Vedeam un studiu din Danemarca, ţară care 

ajunsese la 72% rată de vaccinare, şi îşi făceau griji de ceilalţi comunitari, românii şi 

bulgarii, care ar putea să întreţină această pandemie. Sunt discuţii şi sunt studii pe care 

fiecare stat şi le face, dar restricţiile nu vor întârzia să apară", a adăugat Nelu Tătaru. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Noi vești importante pentru românii care lucrează în străinătate! 

Raluca Turcan a făcut anunțul: ‘Am făcut un pas important pentru a ne 

asigura că drepturile sunt recunoscute și respectate’ 

Ministrul Muncii și Protecției Sociale, Raluca Turcan, a anunțat că România a decis să se 

alăture celor 22 de state membre ale Uniunii Europene (UE), reunite într-un consorțiu, 

pentru a ne asigura că drepturile românilor din străinătate sunt recunoscute și 

respectate. 

”Am făcut astăzi un pas important pentru a ne asigura că drepturile românilor din 

străinătate sunt recunoscute și respectate, în domenii precum pensiile, prestațiile de 

șomaj, prestațiile familiale, prestații ca urmare a unor accidente de muncă și boli 

profesionale, recuperarea creanțelor. 

În acest sens, România a decis să se alăture celor 22 de state membre ale Uniunii 

Europene reunite într-un consorțiu coordonat de Institutul Național pentru Protecție 

Socială din Italia, între care funcționează un schimb permanent de informații prin 

sistemul informatic – ”Electronic Exchange of Social Security Information” EESSI în 

domeniile amintite. Oferim astfel garanția că orice român care se deplasează într-o țară 

din interiorul Comunității, precum și persoanele aflate în întreținere sau urmașii, își 

păstrează drepturile și avantajele dobândite. 

Decizia României de a se alătura acestui consorțiu vine în contextul în care gestiunea 

sistemului informatic, realizată în ultimii 10 ani de către Comisia Europeană, a fost 

transferată statelor membre, urmând ca acestea să decidă modul în care o vor 

realiza – fie individual, fie împreună.  
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Schimbul de informații în domeniile amintite se va face prin intermediu a patru instituții 

cu acces la sistemul EESSI: Casa Națională de Pensii Publice, Casa Națională de Asigurări 

de Sănătate, Agenția Națională pentru Ocuparea Forței de Muncă și Agenția Națională 

de Plăți și Inspecție Socială, care folosesc aceeași aplicație dezvoltată de Comisia 

Europeană și pusă la dispoziția statelor membre, gratuit. Printr-un protocol semnat 

astăzi, Ministerul Muncii a fost desemnat drept autoritate contractantă, pentru a putea 

astfel definitiva includerea României în consorțiul statelor coordonate de Italia. 

Mulțumesc echipei ministerului, coordonată de secretarul general adjunct Petronel 

Munteanu, pentru efortul de a asigura continuitatea acestui flux de informații atât de 

necesar pentru românii care muncesc și trăiesc în spațiul european și pentru familiile 

lor”, a scris Raluca Turcan pe Facebook. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Turcan: 189 de ocupaţii încă prezente în Codul ocupaţiilor nu se mai 

practică / Codul, cu mult depăşit de realitatea din piaţă / Ce ocupaţii 

nu mai sunt practicate şi care sunt cele care ar urma să fie incluse în 

cod 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a anunţat, luni, că 189 de ocupaţii încă prezente în 

Codul ocupaţiilor din România (COR) nu se mai practică, în timp ce peste 1.800 de 

meserii actuale nu se regăsesc în cod. ”Codul ocupaţiilor este cu mult depăşit de 

realitatea din piaţă”, a transmis ministrul, precizând că se lucrează la actualizarea 

acestuia, relatează News.ro. 

”189 de ocupaţii încă prezente în Codul ocupaţiilor din România (COR) nu se mai 

practică astăzi şi alte 1.787 existente în Clasificarea europeană a aptitudinilor, 

competenţelor, calificărilor şi ocupaţiilor (ESCO) NU se regăsesc în COR, aceasta este 

una dintre concluziile evaluărilor pe care le-am realizat împreună cu Autoritatea 

Naţională pentru Calificări”, a scris, luni, pe Facebook, ministrul Muncii. 

Conform Ministerului Muncii, ocupaţii care nu mai sunt practicate şi se elimină sunt: 

ceruitor de piastrine pentru acordeoane, filator corzi pentru piane, legător de păr, 

meşteşugar cenuşeritor, scuturător, aburitor plută.  
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Printre ocupaţiile care ar putea fi introduse în COR se numără cele de arhitect de 

interior, auditor de securitate cibernetică, director pentru relaţia cu investitorii, expert în 

securitate cibernetică 

Raluca Turcan anunţă că a discutat cu reprezentanţii a 7 mari companii din România şi ai 

Confederaţiei Patronale ”Concordia”, care oferă împreună aproape 400.000 de locuri de 

muncă, despre finalizarea demersurilor de actualizare a Codul ocupaţiilor din România, 

proiect care a presupus, în ultimele luni, mai multe sesiuni de lucru cu reprezentanţi ai 

mediului de afaceri. 

”Atât în cadrul discuţiei de astăzi, cât şi cu alte ocazii, angajatorii au confirmat faptul că, 

în formula de acum, Codul ocupaţiilor este cu mult depăşit de realitatea din piaţă, mai 

ales odată cu dezvoltarea accelerată a domeniului IT şi cerinţele de digitalizare şi 

tehnologizare existente în majoritatea sectoarelor de activitate. Vrem ca modificările pe 

care le realizăm acum să includă toate ”meseriile viitorului” şi, mai mult, ne-am propus 

să simplificăm procedurile prin care angajatorii pot solicita introducerea unei noi 

ocupaţii în COR, tocmai pentru ca actualizarea acestuia să nu mai fie în contratimp cu 

realitatea de pe piaţa muncii”, a mai transmis Turcan. 

Potrivit acesteia, toţi cei care doresc să formuleze propuneri privind actualizarea 

ocupaţiilor sau doresc să primească sprijin pentru a include o nouă ocupaţie în COR au 

la dispoziţie şi adresa de email ocupatii@mmuncii.gov.ro, gestionată de direcţia 

specializată din Ministerul Muncii. 

(Sursa: news.ro) 

 

• Raluca Turcan anunță o nouă revoluție pentru bugetari: salariile și 

accesul la birou, monitorizate printr-o cartelă specială 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a anunțat implementarea unui sistem electronic cu 

cartelă în ministerul pe care-l conduce. Momentan proiectul este doar în fază de testare. 

Sistemul electronic de acces va permite generarea automată a pontajelor în format 

electronic și este corelat cu softul de salarii, permițând o evidență mai facilă a timpului 

de lucru pentru fiecare angajat.  

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 septembrie 2021 17 

 

„De astăzi, testăm accesul în sediul Ministerului Muncii prin intermediul sistemului 

electronic cu cartelă care va facilita accesul angajaților la birou, asigurându-se totodată 

o zonă de intrare separată pentru petenți. Sistemul electronic de acces va permite 

generarea automată a pontajelor în format electronic și este corelat cu softul de salarii, 

permițând o evidență mai facilă a timpului de lucru pentru fiecare angajat. 

Implementarea accesului prin sistemul electronic va aduce, așadar, și o eficientizare a 

activității în cadrul anumitor departamente ale ministerului. Perioada de testare se va 

încheia la 1 octombrie, după această dată accesul în sediul Ministerului urmând să se 

facă exclusiv prin acest sistem. 

Am convingerea că, pentru majoritatea instituțiilor din România, decizia de a utiliza 

sistemele electronice nu doar pentru acces, ci și pentru gestionarea internă a 

documentelor, de pildă, ar avea rezultate vizibile în ceea ce privește eficiența serviciilor 

oferite. În acest sens, soluțiile de digitalizare pe care le folosim la Ministerul Muncii pot 

îndemna și alte instituții publice să facă pașii necesari către modernizare. Am cel puțin 

două motive să fiu mândră de echipa mea din Ministerul Muncii: în primul rând, pentru 

că sunt oameni care muncesc și acest lucru se vede în rezultate și, în al doilea rând, 

pentru că sunt deschiși să își adapteze modul de a lucra cerințelor de digitalizare din 

sectorul public”, a spus Raluca Turcan, pe pagina ei de Facebook. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Vom împrumuta mai mulți bani. Necesarul brut de finanțare urcă cu 

4,2 miliarde lei, în urma rectificării bugetare. PNRR va crește mai mult 

datoria 

Rectificarea bugetară a fost una pozitivă pentru că urmează să împrumutăm mai mult. S-

a aruncat mereu în fața populației informația că, în urma rectificării, deficitul bugetar 

scade la 7,13% din PIB, de la 7,16%. E adevărat, dar asta pentru că se raportează la o 

estimare de PIB nominal mai mare. În practică, deficitul crește cu aproape 4 miliarde, 

lucru confirmat de nota de fundamentare și, mai nou, de un document semnat de 

ministrul Finanțelor Dan Vîlceanu.  
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Da, rectificarea a fost pozitivă, dar se bazează într-o mare măsură pe împrumuturi mai 

mari și niște estimări de creștere a veniturilor. Despre cât de realiste sunt acestea, sau 

nu, vezi opinia Consiliului Fiscal. 

România trebuie să împrumute anual, la fel ca majoritatea statelor, pentru deficitul din 

anul curent și refinanțarea datoriei din trecut. Asta înseamnă: necesar brut de finanțare. 

Practic, mai poetic, datoria publică reprezintă „bulgărele de nea”, iar necesarul brut de 

finanțare este zăpada care mărește circumferința acestuia. 

Așadar, după prima rectificare bugetară, conform documentului semnat de Vîlceanu, 

necesarul brut de finanțare (deficit + volumul datoriei de refinanțat) urcă cu 4,2 miliarde 

lei, la 135 miliarde lei. Adică aceasta reprezintă suma ce trebuie împrumutată anul 

acesta. Cum au trecut atâtea luni din an, o parte a fost împrumutată anul acesta. 

Când s-a făcut bugetul pe 2021, necesarul era de 130,8 miliarde lei, așadar s-au mai 

adăugat miliarde pentru a fi împrumutate. 

Privind mai în detaliu, conform aceluiași document oficial, deficitul bugetar urcă de la 80 

miliarde lei, la 83,8 miliarde. 

În același timp, crește și volumul datoriei de refinanțat cu circa 400 milioane de lei, deși 

documentul menționează aceeași sumă de „circa 51 miliarde lei”. 

“Urmare a creșterii necesarului de finanțare concomitent cu limitările pieței interne de a 

asigura resursele necesare, suma planificată a fi atrasă de pe piața internă este estimată 

la cca 80 miliarde lei iar suma planificată a fi atrasă de pe piața externă prin emisiuni de 

euroobligațiuni se majorează la cca 10,5 miliarde euro”, menționează sursa citată. 

E o diferență mare de 5-7 miliarde lei privind suma planificată a fi atrasă de pe piața 

internă, comparativ cu ceea ce se dorea la începutul anului: 85-87 mld. Lei. 

De asemenea, la începutul anului se dorea împrumutarea de pe piața externă a 8,8 

miliarde euro. Acum se dorește 10,5 miliarde euro. 

Majorarea plafonului MTN pentru refinanțarea datoriei și PNRR 
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Toate acestea ne duc la un proiect publicat săptămâna trecută în dezbatere pe site-ul 

Ministerului Finanțelor care spune că „în contextul implementării planului anual de 

finanțare a deficitului bugetar și de refinanțare a datoriei publice, pentru perioada 

septembrie 2021 – decembrie 2022, Ministerul Finanțelor are în vedere emiterea de 

euroobligațiuni în valoare de aproximativ 13,5 mld. EUR (echivalent)”. 

Practic, prin acel proiect se dorește majorarea plafonului Medium Term Notes (MTN) cu 

10 miliarde euro, la 56 miliarde euro „în scopul acoperirii necesarului brut de finanţare 

prin emisiuni de titluri pe pieţele internaţionale de capital pentru perioada septembrie 

2021 – decembrie 2022” 

„În perioada septembrie 2021 – decembrie 2022 vor ajunge la maturitate 

euroobligaţiuni în valoare de 2,01 mld. USD, echivalentul a 1,71 mld EUR. Deoarece 

plafonul Programului MTN se eliberează la momentul rambursării unor obligaţiuni, în 

calculul majorării plafonului programului s-a avut în vedere faptul că aceste scadenţe 

sunt atât la începutul cât și la sfârșitul anului, iar emisiunile noi de euroobligaţiuni se 

realizează în funcţie de condiţiile de piaţă, cel mai probabil în prima parte a anului şi în 

al treilea trimestru”, spune proiectul. 

În consecință, conform MF, pentru acoperirea nevoilor de finanțare de pe piețele externe 

pentru perioada septembrie 2021 – decembrie 2022 şi luând în considerare suma 

rămasă disponibilă de 2,2 mld. euro se impune majorarea valorii totale a Programului 

MTN, cu suma de 10 mld. euro. 

Același document mai spune că: în condițiile în care pe parcursul perioadei septembrie 

2021 – decembrie 2022 vor fi încasate sume prin intermediul programelor SURE sau 

PNRR suma disponibilă în plafon va fi utilizată pentru prefinanțarea nevoilor aferente 

anului 2023. 

Datoria publică în iulie 

În la finalul lunii iulie, datoria publică (bulgărele de zăpadă menționat mai sus) era de 

49,3% din PIB. Este sub cel de-al doilea prag al Legii responsabilității fiscal-bugetare de 

50%. Conform acelei legi, dacă a depășit acel nivel, dar este sub 55%, Guvernul trebuie 

să prezinte public şi să aplice în cel mai scurt timp un program pentru reducerea 

acesteia.  
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Ca sumă, acel bulgăre a crescut la 545,3 miliarde lei, de la 526 miliarde în iunie. Cea mai 

mare peste este pe termen mediu și lung: 525,9 miliarde lei. 

Procentual a scăzut pentru că se raportează la un PIB nominal mai mare. Spre deosebire 

de deficit (ce am explicat la început), în acest caz este vorba despre metodologia 

europeană, adică raportarea e la ultimele 4 trimestre: T3 și T4 din 2020 și T1 și T2 din 

2021 – peste 1.062 miliarde lei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

• Doar 28% dintre contribuabili şi-au conectat casele de marcat la 

sistemul ANAF, iar termenul limită este 30 noiembrie: „Nu există 

dorinţă din partea contribuabililor, lasă până în ultimul moment şi se 

aşteaptă să se amâne termenul, dar riscă să fie amendaţi“ 

Doar 28% dintre contribuabili şi-au conectat casele de marcat la sistemul ANAF, iar 

termenul limită este 30 noiembrie: „Nu există dorinţă din partea contribuabililor, lasă 

până în ultimul moment şi se aşteaptă să se amâne termenul, dar riscă să fie amendaţi“ 

Până la data de 15 septembrie, circa 92% din contribuabilii mari şi-au conectat casele de 

marcat la sistemul informatic, deşi termenul limită a acestora a fost 30 iunie, pe când 

contribuabilii mici şi mijlocii au termen limită sfârşitul lunii noiembrie. 

Circa 28% dintre cele peste 636.000 de de case de marcat înregistrate au fost conectate 

la sistemul informativ al Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală (ANAF), conform 

datelor Ministerului de Finanţe. Data limită pentru conectarea tuturor caselor de marcat 

la sistemul ANAF este de 30 noiembrie, iar cei care vor depăşi această dată riscă să fie 

amendaţi cu sume cuprinse între 8.000 şi 10.000 lei. 

Velin Ganev, director executiv al Danubius Exim, importator şi distribuitor al brandului 

de case de marcat Datecs din Bulgaria, este de părere că nu se vrea conectarea, iar mulţi 

contribuabili amână acest lucru până în ultimul moment, ceea ce va însemna un număr 

prea mare de conectări, iar multe nu vor putea respecta termenul limită. 

(Sursa: zf.ro) 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 septembrie 2021 21 

 

• USR PLUS: Senatorii PSD, PNL şi UDMR au votat astăzi împotriva 

transparenţei / Iniţiativa legislativă pentru transparenţa decizională a 

fost respinsă 

Reprezentanţii USR PLUS susţin că senatorii PSD, PNL şi UDMR au votat împotriva unei 

iniţiative legislative pentru transparenţa decizională, aceasta fiind respinsă. „Mergem 

înainte: proiectul va ajunge în Camera Deputaţilor. Vom lupta în continuare pentru 

drepturile cetăţenilor”, a declarat deputatul USR PLUS Diana Buzoianu, unul dintre 

iniţiatorii proiectului, transmite News.ro. 

„Senatorii PNL, PSD, UDMR au votat astăzi împotriva iniţiativei legislative pentru 

modificarea legii nr. 52/2003 privind transparenţa decizională pentru optimizarea 

participării cetăţeneşti la procesul de adoptare a proiectelor de acte normative. 

Doar cei 25 de senatori USR PLUS au votat împotriva raportului de respingere, ceilalţi 89 

de senatori care au votat (PSD, PNL, UDMR) votând pentru aprobarea raportului de 

respingere”, arată USR PLUS, într-un comunicat de presă transmis luni. 

Co-iniţiatorii proiectului sunt parlamentarii Diana Buzoianu, Sabin Sărmaş, Oana 

Cambera, Cătălin Teniţă şi Monica Berescu, alături de zeci de parlamentari din grupurile 

parlamentare USR PLUS şi PNL care susţin iniţiativa. 

„Trebuie să recâştigăm încrederea cetăţenilor! Dacă ne folosim prezenţa în Parlament 

pentru a bloca tot, pentru a ne asigura că România nu evoluează nu vom cunoaşte 

niciodată o Românie mai bună. Votul de astăzi este o ruşine pentru senatorii PSD, PNL şi 

UDMR. Mergem înainte: proiectul va ajunge în Camera Deputaţilor. Vom lupta în 

continuare pentru drepturile cetăţenilor”, a declarat deputatul USR PLUS Diana 

Buzoianu, unul dintre iniţiatorii proiectului. 

Conform USR PLUS, principalele prevederi ale proiectului de modificare a legii nr. 

52/2003 privind transparenţa decizională se referă la: 

– Crearea unei platforme naţionale de transparenţă decizională, aceasta reprezentând 

platforma electronică unică, publică, stabilită la nivel naţional, în care toate autorităţile 

administraţiei publice locale şi centrale publică toate proiectele actelor normative. 

– Îmbunătăţirea calităţii documentelor publicate în format editabil, odată 

descărcate, această condiţie fiind aplicată tuturor site-urilor instituţiilor publice. 
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Astfel, cetăţenii, societatea civilă şi membrii instituţiilor pot prelua cu uşurinţă informaţia 

distribuită. 

– Autorităţile publice care au resursele necesare precum accesul la internet vor desfăşura 

şedinţele publice de dezbateri a proiectelor de acte normative şi în mediul online, 

acestea fiind accesibile live de pe site-ul tuturor instituţiilor. 

Potrivit sursei citate, implementarea modificărilor asupra legii nr. 52/2003 va avea drept 

rezultat îmbunătăţirea transparenţei decizionale, astfel incat România se va alătura unui 

trend european în acest sens şi poate sa devină un exemplu de bune practici la acest 

capitol. 

Concret, există cel puţin trei categorii de beneficiari pentru care îmbunătăţirea 

transparenţei decizionale joacă un rol esenţial: cetăţenii activi care îşi doresc să 

contribuie la o societate condusă după reguli clare, corecte, care să reflecte interesele 

comunităţii; ONG-urile şi grupurile civice care de ani de zile se implică cu pasiune şi 

determinare în realizarea proiectelor la nivel local şi naţional, în protejarea drepturilor 

fundamentale ale cetăţenilor; specialiştii care au cunoştinţele necesare şi, nu de puţine 

ori, şi dorinţa de a ajuta la redactarea unor proiecte de acte normative care să fie 

implementate cu succes. 

USR PLUS arată că România a început procesul transparentizării activităţii administraţiei 

publice locale şi centrale, realitate ce se reflectă inclusiv prin adoptarea şi implementarea 

legilor nr. 544/2001 privind accesul la informaţii de interes public, precum şi legea nr. 

52/2003 privind transparenţa decizională. 

„Aceste instrumente legislative au devenit realitate pentru a reflecta, încă o dată, faptul 

că în centrul activităţii administraţiei publice trebuie să fie cetăţeanul. Este greu de 

perceput un asemenea obiectiv fără a exista o informare permanentă a cetăţenilor, fără 

ca aceştia să cunoască clar ce decizii sunt luate cu impact asupra vieţii lor, dar, mai ales, 

fără implicarea lor concretă în momentul luării acestor decizii. 

Cu toate că în România drepturile cetăţeneşti provenite din implementarea legii 52/2003 

sunt în vigoare de aproximativ două decenii, în prezent participarea cetăţenilor la 

procesul decizional rămâne una fragmentată şi inaccesibilă în practică pentru multe 

categorii de români”, menţionează reprezentanţii formaţiunii. 

(Sursa: G4media.ro)  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 septembrie 2021 23 

 

• PSD începe să strângă semnături de la cetățeni pentru plafonarea 

prețurilor la energia electrică 

PSD începe o campanie de strângere de semnături de la cetățeni pentru plafonarea 

prețurilor la energia electrică, a anunțat luni Radu Oprea, purtătorul de cuvânt al 

partidului. 

Semnăturile vor fi strânse ”pentru a sensibiliza parlamentarii de la alte partide”, a mai 

spus Oprea, care a amintit că PSD a depus săptămâna trecută un proiect de lege pentru 

plafonarea prețurilor. 

Campania dusă de PSD vine pe fondul creșterii din ultimele luni a prețurilor la energia 

electrică și la gaze atât în România, cât și pe plan european. Premierul Cîțu a declarat la 

rândul său că nu exclude o astfel de soluție. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• USR PLUS cere Curții Constituționale să dezbată mai repede sesizarea 

privind moțiunea de cenzură 

USR PLUS a adresat președintelui Curții Constituționale, Valer Dorneanu, o solicitare 

oficială pentru ca sesizarea privind moțiunea de cenzură să fie discutată mai repede de 

28 septembrie – termenul anunțat de CCR, potrivit unui comunicat al partidului. 

Sesizarea la CCR a fost depusă de premierul Florin Cîțu, care a contestat atât modul în 

care au fost depuse semnăturile de către parlamentarii USR PLUS și AUR, cât și felul în 

care Parlamentul a notificat formal executivul în legătură cu moțiunea. 

CCR a stabilit că dezbaterea sesizării va avea loc pe 28 septembrie, la trei zile după 

congresul PNL. 

„Am solicitat Curții Constituționale să judece cu celeritate sesizarea de 

neconstituționalitate formulată de Guvernul României. Articolul 113 din Constituție 

stipulează foarte clar că moțiunea trebuie dezbătută și votată după 3 zile de la citirea ei.  
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Consider că termenul de 28 septembrie este prea îndepărtat, iar instrumentul juridic al 

moțiunii de cenzură este, astfel, golit de conținut. Din acest motiv am cerut devansarea 

acestei date pentru una cât mai curând posibilă”, declară Anca Dragu, președintele 

Senatului. 

USR PLUS arată că, la 11 zile de la citirea moțiunii de cenzură, parlamentarii sunt în 

continuare împiedicați să se pronunțe prin vot asupra demersului USR PLUS de 

înlăturare a premierului Florin Cîțu. ”Blaturile din Parlament blochează un drept 

constituțional al senatorilor și deputaților doar pentru ca actualul premier să fie 

menținut în funcție până după congresul PNL”, arată USR PLUS în comunicatul citat. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• PSD anunță că va depune propria moţiune de cenzură dacă cea 

trimisă de USR PLUS va fi respinsă de Curtea Constituţională 

PSD anunță că va depune propria moţiune de cenzură dacă cea trimisă de USR PLUS va 

fi respinsă de Curtea Constituţională 

Partidul Social Democrat va depune propria moţiune de cenzură în cazul în care Curtea 

Constitutională a României (CCR) va da dreptate Guvernului în privinţa moţiunii depuse 

de USR PLUS şi AUR şi o va declara neconstituţională, a anunţat luni, 20 septembrie 

purtătorul de cuvânt al partidului, Ştefan Radu Oprea. 

"Imediat ce Curtea Constituţională se va pronunţa cu privire la moţiunea de cenzură, 

există două posibilităţi: CCR o poate declara neconstituţională şi atunci vom depune noi, 

cei de la PSD, imediat, în Parlament, moţiunea de cenzură, vom invita celelalte 

formaţiuni politice să o semneze şi să vină să o voteze alături de noi. A doua variantă - 

să fie declarată constituţională şi atunci când va ajunge la vot în Parlament PSD va vota 

această moţiune", a precizat Oprea, într-o conferinţă de presă, la finalul şedinţei Biroului 

Permanent Naţional al PSD. 

Acesta a adăugat că PSD va sprijini demersurile în Birourile permanente reunite ca 

moţiunea de cenzură depusă de USR PLUS şi AUR să ajungă în plen, la vot, dacă CCR o 

va declara constituţională. 

(Sursa: ziare.com)  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 septembrie 2021 25 

 

• AUR intră în grevă parlamentară pe termen nelimitat: "Este singurul 

mod în care putem atrage atenţia asupra acestui abuz" 

AUR intră în grevă parlamentară pe termen nelimitat: "Este singurul mod în care putem 

atrage atenţia asupra acestui abuz" 

AUR intră în grevă parlamentară pe termen nelimitat a informat luni, 20 septembrie, 

senatorul partidului Sorin Lavric. 

"Am anunţat acum în Biroul permanent al Senatului că Partidul AUR intră în grevă 

parlamentară în semn de protest faţă de blocarea moţiunii de cenzură. Fireşte că 

protestul nostru sub forma grevei nu va avea niciun efect, ei fac ce vor, însă este singurul 

mod în care putem atrage atenţia asupra acestui abuz", a precizat Lavric, care este 

secretar al Senatului. 

El a adăugat că senatorii AUR vor fi prezenţi în plen, însă nu vor vota, iar ulterior vor 

merge la Camera Deputaţilor pentru a protesta din nou. 

"Senatorii AUR vor fi în plen, dar vom sta sus, la balcon. Nu vom participa la dezbateri şi 

nu vom vota, iar apoi, la ora 15,00, vom merge toţi la Camera Deputaţilor, unde vom 

protesta din nou. Seara vom merge în Piaţa Victoriei ca să prelungim greva cu celălalt 

protest legat de celălalt abuz şi anume acest certificat verde, care este, de fapt, o 

patalama de segregare medicală a românilor. Aşadar, AUR se află în grevă pe termen 

nelimitat", a spus Sorin Lavric. 

Potrivit senatorului AUR, greva parlamentară va înceta când moţiunea de cenzură va fi 

dezbătută. 

"Când va fi depusă vom înceta greva. Dar vă daţi seama că acum invocă pretextul 

aşteptării verdictului de la Curtea Constituţională şi nu o să se întâmple nimic până la 

alegerile din PNL, aşa că nu ne facem iluzii. Dar e singurul mod în care putem atrage 

atenţia", a explicat senatorul AUR. 

(Sursa: ziare.com) 
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• Cine este noul șef al Gărzii Naționale de Mediu, numit de premierul 

Florin Cîțu: inginer silvic și fiu de primar PNL 

Cine este noul șef al Gărzii Naționale de Mediu, numit de premierul Florin Cîțu: inginer 

silvic și fiu de primar PNL 

Alexandru Lucian Vasile este președintele organizației de tineret PNL Călărași  

Octavian Berceanu a anunțat luni, 20 septembrie, că a fost eliberat din funcția de 

comisar general al Gărzii Naționale de Mediu. 

Berceanu a ocupat timp de jumătate de an funcția de șef al instituției. Printr-o decizie 

semnată de premierul Florin Cîțu, reprezentantul USR PLUS a fost anunțat că este 

eliberat din funcție. 

La doar câteva ore, filiala PNL Călărași scrie o postare pe Facebook în care anunță cine 

va fi noul șef al Gărzii de Mediu: 

”De astăzi, colegul nostru Alexandru Vasile preia atribuțiile de comisar-șef al Gărzii 

Naționale de Mediu”. 

Alexandru Lucian Vasile este președintele organizației de tineret PNL Călărași, fiul 

primarului PNL din comuna Jegălia și a lucrat ca inginer silvic la o firmă condusă de tatăl 

său. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• BREAKING | Liviu Dragnea anunță că are un nou partid: 'Alianța 

pentru Patrie, un partid animat de patriotismul economic' 

Liviu Dragnea, fostul lider PSD, anunță că a fost înființat un nou partid, în care se va 

implica. Partidul a fost ideea lui Codrin Ștefănescu, se numește Alianța pentru Patrie și 

are ca doctrină patriotismul economic. 

„Primii care a vorbit că mi-am făcut partid au fost cei de la noul PSD. Eu nu am vorbit 

deloc despre chestia asta. Nici Codrin nu a spus nimic despre asta. Prin octombrie am 

vorbit cu Codrin. A venit des la mine și m-a ajutat enorm.  
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Mi-a zis că el simte nevoia să sprijine apriția unui nou partid, care să nu mai fie măcinat 

de compromisuri interne, de oameni care nu au curaj, de acoperiți, de tot felul de 

interese care distrug un partid sau îl lasă la 20%. Am zis că sunt de acord și îl voi sprijini 

cu tot ceea ce știu eu să se întâmple acest partid. 

A găsit mai mulți prieteni ai lui, oameni obișnuiți, dar cu curaj, care au devenit membri 

fondatori la acest partid. Codrin nu s-a implicat de la început în acest partid, pentru a nu 

risca. 

Partidul s-a înființat. Se numește Alianța pentru patrie. Acum lansează site-ul partidului, 

este făcută o aplicație pentru cei care vor să se înscrie. Este un partid la început. Alianța 

pentru patrie s-a născut din lacrimi, din deznădejde și din suferință, dar și din speranțe 

că încă se mai poate recupera România. Sunt din ce în ce mai mulți oameni care nu mai 

sportă stilul acesta de a face politică. Principalul obiectiv îl reprezintă bunăstarea 

românilor și este animat de patriotismul economic. Nu este un partid naționalist, 

xenofob, antieuropenist sau antiatlantic. Dimpotrivă”, a declarat Liviu Dragnea la 

Realitatea PLUS. 

„Unii spun că nu am dreptul să fiu membru de partid. Eu, pentru partidul ăsta, voi face 

foarte multe lucruri. Am vorbit cu doamna Flavia Teodosiu (avocata sa, n.r.) să analizăm 

posibilitatea de a lămuri în instanță. Deocamdată partidul va înființa un comitet de 

inițiativă, care să înceapă din punct de vedere logistic”, a mai precizat Dragnea. 

Liviu Dragnea a fost condamnat la 3 ani și jumătate de închisoare în 27 mai 2019. El a 

fost eliberat condiționat în 15 iulie 2021. Fostul demnitar a fost găsit vinovat de faptul că 

a angajat fictiv două reprezentante PSD la Direcția de Protecție a Copilului Teleorman, în 

timp ce ele făceau muncă de partid la sediul PSD. De la condamnare și până la eliberare, 

condamnatul Liviu Dragnea a făcut 781 zile de închisoare. Dragnea are, de asemenea, 

interdicție de a candida pentru funcții publice sau să aleagă până în 2024. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Educaţie şi sport pentru dezvoltarea durabilă. Visul lui Ivan Patzaichin 

ca oamenii să poată vâsli pe Dâmboviţa poate deveni realitate 

Visul marelui Ivan Patzaichin ca oamenii să poată vâsli oricând pe râul Dâmboviţa poate 

deveni realitate. Lipsesc doar avizele de la Primăria Capitalei. Ar fi o şansă pentru a-i 

apropia pe copii de natură, dar şi de sport, spun oficialii care se ocupă de dezvoltarea 

durabilă. Autorităţile vor sport zilnic pentru copii şi în şcoli. Şi părinţii să fie implicaţi în 

activităţi sportive, pentru o viaţă mai bună. 

Ministrul Tineretului şi Sportului, Eduard Novak, și şeful Departamentului pentru 

Dezvoltare Durabilă, Laszlo Borbely, au vâslit pe Dâmboviţa împreună cu fiica lui Ivan 

Patzaichin, într-una din canotcile marelui campion. 

Toţi speră că, în curând, orice om se va putea bucura astfel de apele râului care 

traversează Capitala. 

Ivona Patzaichin, fiica lui Ivan Patzaichin: Tatăl meu a iubit foarte mult oamenii, a iubit 

foarte mult natura. Unul din visele lui a fost acesta, ca Dâmboviţa să fie a bucureștenilor, 

a oamenilor, oamenii să se bucure de sporturi nautice, de plimbări pe malul Dâmboviţei. 

Laszlo Borbely, consilier de stat, şeful Departamentului pentru Dezvoltare Durabilă: Sper 

cât de curând măcar în zona unde e o platformă deja și se poate, să se vâslească pe 

Dâmboviţa. Sperăm, cât de curând Primăria Generală să aibă acele avize. 

Teodor Frolu, vicepreședinte al Asociației Ivan Patzaichin-Mila 23: Acum o oră am avut o 

întâlnire la Primăria Capitalei, sper ca popunerea ce stă prin sertarele primăriei de vreo 

10 ani să pornească încet încet. 

Sportul de orice fel face viaţa mai bună. Dar românii sunt printre codaşii Europei la acest 

capitol. Doar 5 la sută din populaţie face sport. Departe de ţinţa de 32 la sută până în 

2032, pentru dezvoltarea durabilă. 

Autorităţile vor ca în fiecare zi copiii să aibă o activitate sportivă în şcoli, nu doar pentru 

a evita obezitatea, ci și pentru a avea o pepinieră de viitori campioni. 

Eduard Novak, ministrul Tineretului şi Sportului: Ideea noastră este în prima fază să facă 

sport handbal, volei, indifent, să facă sport.  
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Să implicăm cât mai mult părinții în activități sportive. Trebuie implicate consiliile locale, 

sportul de performanță cu un buget pe federații și discipline direct către proiecte care 

aduc performanță în viitor.  

Pentru a încuraja sportul de performanţă trebuie făcute şi schimbări legislative urgente. 

Radu Szekely, secretar de stat în ministerul Educaţiei: Un elev de clasa a XI-a, foarte bun 

fotbalist, a fost transferat la un club din Italia, din Genova cred, și este în situația de a 

abandona școala pentru că nu are posibilitatea să facă învățare la distanță pe parcursul 

învățământului obligatoriu. 

Pentru a-i ajuta pe copii să înţeleagă ce este dezvoltarea durabilă şi cât de importantă 

este pentru o viaţă mai bună, autorităţile vor distribui în şcoli o carte de benzi desenate 

tradusă şi în cele 17 limbi ale minorităţilor naţionale. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• In sfârşit, pe primele locuri în UE: România stă mai bine decât ţările 

din Vest la numărul de angajate cu studii în IT&C. În 2020, femeile 

reprezentau 27% dintre angajaţii cu studii în IT&C din România, a 

cincea cea mai mare pondere dintre statele membre UE. Media 

europeană a fost de circa 17% 

În sfârşit, pe primele locuri în UE: România stă mai bine decât ţările din Vest la numărul 

de angajate cu studii în IT&C. În 2020, femeile reprezentau 27% dintre angajaţii cu studii 

în IT&C din România, a cincea cea mai mare pondere dintre statele membre UE. Media 

europeană a fost de circa 17% 

Femeile reprezentau 27% dintre angajaţii cu studii în IT&C din România în anul 2020, a 

cincea cea mai mare valoare dintre statele membre ale Uniunii Europene, conform 

datelor de la Eurostat, Oficiul European de Statistică. 

Ponderea femeilor angajate cu studii în acest sector a crescut cu 0,9 puncte procentuale 

anul trecut faţă de 2019 şi cu 0,4 puncte procentuale faţă de ponderea din anul 2018, 

conform sursei citate.  
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Media europeană a femeilor angajate cu studii în IT&C a fost de 17,2%. Femeile 

reprezentau mai mult de un sfert dintre angajaţii cu studii în acest sector în Danemarca 

(32,9%), Grecia (30,6%), Cipru (27,5%), Bulgaria (27,4%) şi România (27%). 

La polul opus, cele mai mici ponderi ale femeilor în rândul angajaţilor cu studii în IT au 

fost înregistrate în Slovenia (9,7%), Belgia (10,9%) şi Cehia (11,1%). 

La nivelul Uniunii Europene, 66% dintre angajaţii cu studii în IT&C aveau vârste cuprinse 

între 15 şi 34 de ani în 2020, în timp ce 34% aveau vârste cuprinse între 

35 şi 74 de ani. Tinerii cu vârste cuprinse între 15 şi 34 de ani reprezentau majoritatea 

angajaţilor cu studii în IT&C în toate ţările UE, cu cele mai mari ponderi în Croaţia (84%), 

România (82%), Malta (81%) şi Cehia (80 %). 

Ţări precum Finlanda (47%), Irlanda (42%), Franţa (41%) şi Germania (39%) au avut cele 

mai mari ponderi de 35-74 de ani educaţi în domeniul IT&C care erau angajaţi în UE. 

În 2020, bărbaţii reprezentau 83% dintre cele 2,7 milioane de angajaţi care aveau o 

educaţie în tehnologia informaţiei şi comunicaţiilor (IT&C). Dintre ţările membre UE, 

Letonia a înregistrat cea mai mare pondere de bărbaţi în numărul total de angajaţi cu 

studii în IT&C (94%), urmată de Slovenia (90%), Belgia şi Cehia (ambele 89%), precum şi 

Polonia (88 %). 

(Sursa: zf.ro) 

 

• Şeful Statului Major al Apărării, la Comitetul Militar al NATO, în 

Grecia. Discuţii despre terorism, război hibrid 

Şeful Statului Major al Apărării, generalul-locotenent Daniel Petrescu, a participat la 

Reuniunea şefilor Apărării din Comitetul Militar al NATO, care a avut loc în Atena, Grecia, 

de vineri până duminică. 

Potrivit MApN, discuţiile celor 30 de şefi ai Apărării din NATO s-au concentrat pe 

subiecte privind operaţiile, misiunile şi activităţile aliate. 
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De asemenea, au fost abordate principalele provocări pe timp de pace la care Alianţa 

trebuie să răspundă - terorismul, schimbarea naturii conflictului ca urmare a emergenţei 

noilor tehnologii, războiul hibrid, inclusiv prin utilizarea la scară largă a dezinformării, 

schimbările climatice şi atacurile cibernetice. Şefii Apărării au reliefat tendinţa de 

modificare a mediului geopolitic, subliniind că linia de demarcaţie dintre pace şi criză a 

devenit din ce în ce mai difuză. Comitetul Militar a abordat subiectul schimbării naturii 

războiului şi a discutat despre necesitatea ca NATO să menţină pasul cu viteza 

dezvoltării tehnologice. 

Comitetul Militar a fost informat de comandanţii de nivel strategic ai NATO, respectiv 

Comandantul Suprem al Forţelor Aliate din Europa (SACEUR), generalul Tod D. Wolters, 

şi comandantul Suprem Aliat pentru Transformare (SACT), generalul Andre Lanata, 

despre modalităţile de implementare a conceptului de descurajare şi apărare în zona 

euro-atlantică ("Deterrence and Defence of the Euro-Atlantic Area") şi a conceptului 

fundamental al NATO de ducere a războiului ("NATO's Warfighting Capstone Concept"). 

De asemenea, şefii Apărării au analizat iniţiativa "NATO 2030" şi implicaţiile militare ale 

acesteia. Şefii Apărării vor contribui şi la elaborarea noului Concept Strategic al NATO 

("NATO Strategic Concept"). 

În marja reuniunii Comitetului Militar al NATO de la Atena, şeful Apărării din România a avut 

întâlniri bilaterale cu omologii din Franţa, Germania şi Marea Britanie. În cadrul acestor întâlniri 

au fost abordate subiecte privind situaţia de securitate din Europa Centrală şi de Est, cooperarea 

militară bilaterală şi viitoarea participare a detaşamentului românesc în misiunea Takuba din 

Sahel, Africa, sub comandă franceză. 

Comitetul Militar al Organizaţiei Tratatului Atlanticului de Nord are rolul de a furniza 

recomandări Consiliului Nord-Atlantic privind modalităţile în care Alianţa poate 

răspunde la provocările globale de securitate. Pe durata unui an, reuniunile la nivelul 

şefilor apărării se desfăşoară de două ori la sediul NATO din Bruxelles şi o dată într-o 

ţară membră a Alianţei. Activitatea de rutină este efectuată de Reprezentanţii Militari 

naţionali prezenţi permanent la comandamentul NATO din Bruxelles. 

În cadrul reuniunii din Atena, şefii Apărării l-au nominalizat pe generalul-locotenent 

Janusz Adamczak în funcţia de director general al Statului Major Internaţional al NATO 

("International Military Staff"). Generalul-locotenent Janusz Adamczak, din Polonia, va 

ocupa această funcţie începând cu vara anului 2022. 

(Sursa: ziare.com)  
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• Preşedintele Iohannis participă la Adunarea Generală a ONU; marţi va 

susţine intervenţia naţională 

Trimisul special al AGERPRES, Florentina Peia, transmite: Preşedintele Klaus Iohannis 

conduce, de marţi până joi, delegaţia României la segmentul la nivel înalt al celei de-a 

76-a sesiuni a Adunării Generale a Organizaţiei Naţiunilor Unite (ONU), care se 

desfăşoară la New York, în Statele Unite ale Americii. 

Alături de şeful statului este prezent ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu. 

Tema celei de-a 76-a sesiuni a Adunării Generale este "Construirea rezilienţei prin 

speranţă vizând recuperarea după pandemia de COVID-19, reconstrucţia durabilă, 

răspunsul la nevoile planetei, respectarea drepturilor omului şi revitalizarea Organizaţiei 

Naţiunilor Unite". 

Segmentul de dezbateri generale la nivel înalt debutează marţi, fiind cel mai important 

eveniment internaţional anual de diplomaţie multilaterală. 

În prima zi a segmentului la nivel înalt al dezbaterilor generale, preşedintele Klaus 

Iohannis va susţine intervenţia naţională în plenul Adunării Generale. 

"Participarea preşedintelui României la această sesiune va constitui o oportunitate de 

evidenţiere a poziţiei ţării noastre cu privire la actualele provocări globale, care necesită 

soluţii comune, solidaritate şi cooperare, bazate pe principii democratice solide şi 

respectarea dreptului internaţional. Preşedintele Klaus Iohannis va sublinia importanţa 

ordinii internaţionale bazate pe reguli, precum şi a unui multilateralism eficient şi 

echitabil, în beneficiul tuturor cetăţenilor statelor membre ONU", a arătat Administraţia 

Prezidenţială. 

Miercuri, şeful statului va participa la "Evenimentul Informal la Nivel Înalt privind 

Acţiunea Transformativă pentru Natură şi Oameni". 

Totodată, şeful statului va lua parte, la invitaţia preşedintelui SUA, Joe Biden, miercuri, la 

Summitul Global pe tema coordonării răspunsului internaţional în contextul noului 

coronavirus (Global COVID-19 Summit: Ending the Pandemic and Building Back Better 

Health Security to Prepare for the Next), organizat de către acesta. 
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Administraţia Prezidenţială arată că preşedintele Klaus Iohannis va transmite un mesaj 

prin care vor fi reliefate eforturile ţării noastre de combatere a pandemiei, precum şi 

susţinerea pentru construirea unei arhitecturi globale rezistente de securitate a sănătăţii, 

care să permită gestionarea adecvată a crizelor neprevăzute. 

Programul preşedintelui Iohannis cuprinde, de asemenea, o serie de evenimente formale 

consacrate în programul fiecărui segment de nivel înalt al Adunării Generale a ONU. 

În marja participării la Adunarea Generală a ONU, miercuri, şeful statului va avea o 

întâlnire cu reprezentanţi ai Organizaţiei American Jewish Committee (AJC). 

La sesiunea din acest an a Adunării Generale a ONU, pentru prima dată de la începutul 

pandemiei de COVID-19, lucrările evenimentului se derulează cu prezenţa fizică a şefilor 

de stat sau de guvern din statele membre ONU. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Burse de studiu la liceu în SUA: Liceenii din România se pot înscrie 

pentru bursa Future Leaders Exchange Program (FLEX) până pe 15 

octombrie, pentru a învăța la un liceu american și a locui la o familie 

americană în anul școlar viitor 

Liceenii din România se pot înscrie pentru bursa Future Leaders Exchange Program 

(FLEX) 2022-2023, până pe 15 octombrie, potrivit unui comunicat al Ambasadei Statelor 

Unite în România și American Councils for International Education (Consiliile Americane 

pentru Educație Internațională). Programul educațional FLEX le oferă liceenilor din 

România ocazia de a studia la un liceu american și de a locui împreună cu o familie 

americană pe parcursul anului școlar 2022-2023. 

Procesul de selecție a bursierilor pentru anul academic 2022-2023 se va desfășura 

online. 

Liceenii trebuie să îndeplinească cumulativ următoarele criterii: 

- au cetățenie română; 

- sunt născuți între 15 iulie 2004 și 15 Iulie 2007; 

- sunt actualmente în clasele a IX-a, a X-a sau a XI-a;  
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- studiază engleza în liceu; 

- îndeplinesc criteriile pentru a obține viza SUA și nu au stat în SUA mai mult de 3 

luni în ultimii 5 ani 

Procesul de selecție ce va consta în 3 runde, astfel: 

RUNDA 1: Această rundă va include o aplicație online preliminară și 3 întrebări de tip 

eseu care trebuie finalizate și trimise în termen de 10 zile de la începerea aplicației. 

Aplicația online este disponibilă la adresa: https://ais.americancouncils.org/flex. 

RUNDA 2: Dupa trimiterea aplicației online, elevii vor fi invitați să participe la un test 

online de limba engleză. 

RUNDA 3: Această etapă de semi-finală va începe în luna noiembrie și va include un 

interviu, încă 3 întrebări de tip eseu, un test complet de limba engleză și o aplicație ce va 

trebui completată personal de către fiecare elev. Elevii care vor trece de această etapă 

vor fi ulterior notificați de biroul American Councils România. 

Numărul de burse pentru 2022-2023 este de 35 de burse. Selecția liceenilor se face 

integral de către o comisie de selecție din SUA, formată din profesioniști din varii 

domenii. Nicio selecție nu se face în România. 

Ce este Programul FLEX? 

Programul presupune parcurgerea unui an școlar întreg în Statele Unite ale Americii de 

către elevii de liceu interesați care sunt declarați câștigători în urma competiției pentru 

acordarea bursei. În anul școlar 2021-2022, la nivel global, aproximativ 900 de liceeni vor 

învăța în SUA în cadrul Programului FLEX. Fiecare bursier va locui timp de un an 

împreună cu o familie americană și va studia la un liceu american, având toate costurile 

acoperite prin program. La întoarcerea în România, anul de liceu petrecut în SUA poate 

fi recunoscut și echivalat. 

(Sursa: edupedu.ro) 
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• Universitatea Politehnica din Bucureşti va găzdui prima ediţie a 

Săptămânii Mondiale a Francofoniei Ştiinţifice 

Universitatea Politehnica din Bucureşti (UPB) va găzdui, începând de marţi şi până vineri, 

prima ediţie a Săptămânii Mondiale a Francofoniei Ştiinţifice, care se va derula în format 

hibrid - eveniment cu prezenţă fizică şi la distanţă, prin videoconferinţă în întreaga lume 

- şi care va reuni peste 900 de reprezentanţi ai universităţilor din 116 state membre ale 

Agenţiei Universitare a Francofoniei (AUF). 

Potrivit unui comunicat de presă al UPB, manifestarea va fi marcată de cea de-a XVIII-a 

Adunare Generală cvadrienală a Agenţiei Universitare a Francofoniei, ocazie cu care vor 

fi aniversaţi cei 60 de ani de existenţă a celei mai importante reţele universitare din 

lume. 

"Ne mândrim să spunem că este prima Adunare Generală AUF organizată în România, 

dar şi primul eveniment de acest fel pe care AUF îl organizează într-o universitate. 

Alegerea de către AUF de a organiza acest eveniment cu dublă însemnătate în România, 

la Universitatea Politehnica din Bucureşti, reprezintă o recunoaştere pentru comunitatea 

noastră academică, dar şi pentru întreg mediul universitar autohton", a declarat Mihnea 

Costoiu, rectorul UPB, citat în comunicatul de presă. 

El a menţionat că UPB este membru cu drepturi depline în cadrul AUF. 

"De-a lungul interacţiunii cu această organizaţie extinsă la nivel mondial, comunitatea 

noastră a reuşit să implementeze proiecte şi iniţiative cu efecte pozitive la nivelul întregii 

Asociaţii Universitare Francofone. Vorbim aici nu doar despre extinderea colaborării între 

universităţi din spaţiul internaţional francofon, ci şi despre progresul cercetării ştiinţifice, 

performanţa academică sau inserţia profesională. Am lansat iniţiative menite să dezvolte 

aptitudinile antreprenoriale în rândul studenţilor şi am generat oportunităţi pentru ca 

universităţile să îşi poată consolida rolul lor de operatori ai dezvoltării economice, 

sociale, culturale şi intra-culturale", a mai spus rectorul. 

Potrivit sursei citate, prin acest eveniment, Agenţia Universitară a Francofoniei îşi 

propune să celebreze Francofonia Ştiinţifică, un concept unificator, care include 

sistemele de învăţământ în ansamblul lor, pornind de la învăţământul primar până la 

programele de studii doctorale.  
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În cadrul Săptămânii mondiale a Francofoniei Ştiinţifice vor avea loc mai multe 

evenimente, astfel: 

* cea de-a 18-a Adunare Generală cvadrienală a AUF, organizată sub Înaltul Patronaj al 

preşedintelui României, în cadrul căreia va fi prezentată noua strategie pentru perioada 

2021-2025, precum şi alegerea noului preşedinte AUF şi a membrilor Consiliului de 

Administraţie; 

* prima conferinţă dedicată Francofoniei Ştiinţifice, care va avea loc în perioada 22 - 23 

septembrie, cu participarea partenerilor din mediul academic, ştiinţific, economic şi 

instituţional, precum şi cu prezenţa experţilor şi reţelelor francofone de pe toate 

continentele. Reţeaua AUF, cu peste 1.000 de membri din aproximativ 120 de ţări, va fi, 

totodată, puternic mobilizată în cadrul a 10 ateliere tematice; 

* prezentarea primei Carte albe a Francofoniei ştiinţifice, rezultată din consultarea 

mondială realizată de către AUF pe parcursul anului 2020; 

* conferinţa miniştrilor francofoni ai învăţământului superior şi cercetării, din 22 

septembrie, în cadrul căreia va fi adoptat un "Manifest al diplomaţiei ştiinţifice 

francofone", în vederea consolidării legăturii dintre politică şi ştiinţă, precum şi pentru 

cooperarea universitară în spaţiul francofon; 

* sărbătorirea celei de-a 60-a aniversare a AUF, inclusiv acordarea Premiului "El Fassi" şi 

derularea Concursului Internaţional de Antreprenoriat Studenţesc "60 de secunde 

pentru a convinge", eveniment ce se va bucura de concertul corurilor universitare. 

Deschiderea oficială a Săptămânii Mondiale a Francofoniei Ştiinţifice va avea loc marţi în 

Aula Universităţii Politehnica din Bucureşti. 

"La nivel universitar, România ocupă primul loc în Europa în ceea ce priveşte numărul de 

domenii francofone (cu excepţia Franţei) - 109 în întreaga ţară în toate domeniile - 

ştiinţifice, tehnice, juridice etc. Peste 300 de parteneriate interinstituţionale reunesc 

instituţii de învăţământ superior din România şi din alte ţări francofone din lume, 

încheiate pe baza principiului autonomiei universitare (sursa: 

https://www.mae.ro/node/24848)", afirmă aceeaşi sursă. 

(Sursa: Agerpres) 
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• România se retrage de la cea de-a 20-a aniversare a Conferinței 

Antisemitismului, boicotată de Israel și SUA 

România a devenit cea mai recentă țară care boicotează Durban IV, o conferință care 

începe miercuri și de la care 20 de state – printre care Israel și SUA – și-au retras 

participarea, transmite publicația THE ALGEMEINER, preluată de Rador. Evenimentul este 

menit să marcheze cea de-a 20 aniversare a unei conferințe organizate de ONU în orașul 

sud-african. 

„Conferința de la Durban este un fruct putred, iar toate evenimentele care i-au urmat 

sunt roadele unui arbore otrăvitor – o sărbătoare a antisemitismului; indiferent cât de 

nobil și cât de important i-ar fi fost obiectivul, ea nu trebuie comemorată decât ca un 

eveniment tragic, care nu trebuie să se mai repete”, a declarat ambasadorul Israelului la 

ONU, Gilad Erdan. 

Organizația B’nai B’rith International a mulțumit României pentru faptul că nu participă 

la reuniunea ONU care marchează împlinirea a 20 de ani de la celebra conferință 

organizată aici, prin care s-a cerut alăturarea altor state. 

Pe data de 22 septembrie, ONU urmează să organizeze un eveniment special legat de 

Durban IV, pentru a marca cea de-a 20-a aniversare a Conferinței pe tema Rasismului, 

organizată la Durban, în Africa de Sud, conferință de la care SUA și Israelul s-au retras 

anterior obiectând că evenimentul ar fi unul antisionist. Israelul a fost scos în evidență în 

declarația de la Durban, fiind calificat drept rasist, având în vedere că promovează 

„crime împotriva umanității”, „curățirea etnică”, „apartheidul” și „genocidul” împotriva 

palestinienilor. 

Înaintea evenimentului care marchează această a 20-a aniversare, o serie de organizații 

care sprijină Israelul și o serie de ONG-uri au lansat în mediile de socializare o campanie 

prin care țărilor li s-a cerut să-și retragă participarea la conferință. 

Printre țările care s-au retras se numără Canada, Italia, Germania, Australia, Regatul Unit, 

Franța, Croația, Bulgaria, Austria și Ungaria. La începutul lunii septembrie, acestei liste i 

s-au alăturat Slovenia, Slovacia, Noua Zeelandă și Grecia. 

Printre țările hotărâte să participe la conferința Durban se numără Iranul, Siria, China, 

Rusia, Coreea de Nord, Afganistanul, Polonia și Irlanda.  
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„Nu este încă prea târziu ca și alte țări să-și retragă participarea la conferința de miercuri, 

organizată la sediul ONU din New York”, a declarat directorul executiv al organizației UN 

Watch, Hillel Neyer. „Încurajăm toate guvernele și toate ONG-urile să spună un ‚nu’ 

conferinței de la Durban”. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 


